

[1]张明军,汪宝龙,魏军林,等.近50年宁夏极端气温事件的变化研究[J].自然灾害学报,2012,04:152-160.

ZHANG Mingjun,WANG Baolong,WEI Junlin,et al.Extreme event changes of air temperature in Ningxia in recent 50 years [J].,2012,04:152-160.

点击复

制

近50年宁夏极端气温事件的变化研究(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2012年04期 页码: 152-160 栏目: 出版日期: 2012-08-30

Title: Extreme event changes of air temperature in Ningxia in recent 50 years

作者: [张明军¹](#); [汪宝龙¹](#); [魏军林²](#); [王圣杰¹](#); [马潜¹](#); [李小飞¹](#)

1. 西北师范大学 地理与环境科学学院,甘肃 兰州 730070;
2. 四川省金科成地理信息技术有限公司,四川 成都 610041

Author(s): [ZHANG Mingjun¹](#); [WANG Baolong¹](#); [WEI Junlin²](#); [WANG Shengjie¹](#); [MA Qian¹](#); [LI Xiaofei¹](#)

1. Geography and Environment College, Northwest Normal University, Lanzhou 30070,China;
2. Sichuan JKC Geographical Information Technologies Co.,Ltd ,Chengdu 610041,China

关键词: [宁夏](#); [极端气温事件](#); [空间分布](#); [年代际变化](#)

Keywords: [Ningxia](#); [extreme air temperature event](#); [spatial distribution](#); [inter-decadal variation](#)

分类号: P461

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 随着全球变暖,极端气候事件频繁发生,由此造成气象灾害的数量日益增加。深入研究极端气候的变化特征,能够为预测和预防极端事件灾害提供参考依据。采用线性倾向估计法、反距离加权法和R/S分析法,选取10个极端气温指标研究了宁夏近50年来极端气温事件的时空变化特征,并在此基础上尝试预测了未来该地区极端气温变化的情形。结果发现:全天极端高温天数、白天极端高温天数、夜间极端高温天数、生物生长季和夏季天数分别以0.76、0.48、0.67、0.35和0.29 d/a的趋势明显增加,而全天极端低温天数、白天极端低温天数、夜间极端低温天数和最大连续霜冻天数分别以-0.40、-0.25、-0.66和-0.30 d/a趋势显著减少,极端气温年较差也呈下降趋势(-0.02℃/a),且空间差异明显;除极端气温年较差外,其它各极端气温指标与年平均气温均有很好的相关性;年极端冷指标和极端气温年较差在未来将继续下降,极端暖指标在未来将继续上升;宁夏气象灾害所造成的影响和损失将进一步增大。

Abstract: With the sustained global climatic warming, extreme weather and climate events occurred frequently and the number of meteorological disasters is growing. Deeply understanding the characteristics of the extreme climate could provide a reference basis for disaster forecast and prevention. So in this paper, the spatial and temporal variability of extreme events of temperature in recent 50 years was analyzed using the methods of regression analysis, inverse distance weighted and

导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(1071KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

统计/STATISTICS

摘要浏览/Viewed 335

全文下载/Downloads 181

[评论/Comments](#)



rescaled range analysis and ten indices of extreme temperature. With the analysis, the extremely temperature variation in the future was predicted. The thresholds of the extreme high temperature days and the extreme low temperature days were determined for different stations. The results are as follows: all-day warm days, warm days, warm nights, growing season length and summer days have significantly increased by 0.76, 0.48, 0.67, 0.35 and 0.29 d/a, respectively; over the same period, all-day cold days, cold days, cold nights and consecutive frost days have significantly decreased by -0.40, -0.25, -0.66 and -0.30 d/a, respectively; the annual temperature range exhibits a decreasing trend ($-0.02^{\circ}\text{C}/\text{a}$); in spite of the above-mentioned main trend in most parts, the differences in spatial distribution still exist significantly; except for the annual temperature range, other indices correlate with annual mean temperature very well; cold extremes and annual temperature range would keep decreasing while warm extremes would continue rising; the damage and effect caused by meteorological disasters would become more and more extensive in Ningxia.

参考文献/REFERENCES

-

备注/Memo: 收稿日期:2011-10-18;改回日期:2011-12-20。

基金项目:国家自然科学基金项目(41161012);教育部新世纪优秀人才支持计划(NCET-10-0019);国家重点基础研究发展规划(973)项目(2010CB951003)

作者简介:张明军(1974-),男,教授,主要从事气候变化与冰川研究.E-mail: mjzhang2004@163.com
